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Začátek nového roku je vždy příležitostí 
k ohlédnutí se za rokem předešlým. Které jed-
notlivé události a momenty loňska byly podle 
Vás pro město klíčové?

Bohužel, rovněž uplynulý rok 2021 zásadně 
ovlivnila koronavirová pandemie a nelze se to-
muto tématu vyhnout. Vedle celé řady úkolů 
a činností, které jsme v souvislosti s ním museli 
zvládnout, vypíchnu dvě témata. Prvním bylo zří-
zení velkokapacitního očkovacího centra na Čer-
né louce jako společného projektu města, kraje, 
Fakultní nemocnice Ostrava a Lékařské fakulty 
Ostravské univerzity. Finanční a hmotnou pomo-
cí přispěly rovněž některé významné místní pod-
niky, za což jim patří velké uznání. Díky souhře 
všech těchto aktérů zde bylo do konce loňského 
roku podáno na 350 tisíc vakcín, což je číslo, kte-
ré z Černé louky dělá jedno z nejefektivnějších 
očkovacích center v celé České republice. Druhou 
oblastí bylo, že jsme i v loňském roce v několika 
vlnách pokračovali v podpoře místních drobných 
podnikatelů i neziskového sektoru. Pomoc Ostra-
vy svým rozsahem i rychlostí neměla mezi jinými 
českými městy konkurenci.

Nejdůležitější ale je, že se navzdory pandemii 
nezastavil, ba ani nezpomalil rozvoj města. Na 
stránkách těchto novin průběžně čtenáře infor-
mujeme o postupu významných investičních 
projektů. Z loni dokončených investičních pro-
jektů tak z pestré palety připomenu alespoň zre-
konstruovaný porubský Dům kultury Poklad, 
sportovní halu v Nové Bělé, kanalizační sběrač B 

do Radvanic nebo revitalizovaný Smetanův sad 
v Mariánských Horách. Zahájena byla dlouho 
připravovaná stavba bytového domu Nové Lauby 
a parkovacího domu před městskou nemocnicí 
nebo oprava památkově chráněné Grossmannovy 
vily. Svému dokončení se blíží rekonstrukce histo-
rických městských jatek, revitalizace Havlíčkova 
nábřeží nebo nové expozice pro makaky a gibony 
v zoo.

Samozřejmě je toho mnohem více. Kromě vel-
kých akcí pak běží celá řada menších projektů 
zkrášlujících celkový obraz našeho města. Mnoho 
z nich je realizováno i s využitím městských dotač-
ních programů Tvoříme prostor nebo Programu 
na zachování a obnovu kulturních památek a vý-
znamných městských staveb.

Už v první otázce jsme se chtě nechtě museli 
dotknout tématu koronaviru. Loni se zdálo, že 
by díky očkování mohl virus rychle zmizet. Teď 
vidíme, že dobojováno ještě není. Na lidech je 
z toho všeho znát únava, rezignace, pesimi-
smus. V čem vidíte pověstné světlo na konci 
tunelu? Existuje nějaká „strategie naděje“?

Máte pravdu, že loni touhle dobou jsme připra-
vovali očkovací kapacity a netrpělivě vyhlíželi prv-
ní dodávky vakcín, v kterých většina z nás spat-
řovala rychlé a konečné řešení pandemie. Dnes 
víme, že situace je složitější a boj s koronavirem 
bude delší a ještě nějaký čas bude vyžadovat ur-
čitá omezení ovlivňující naše životy. To jistě není 
úplně příjemná vyhlídka a pro některé může být 

docela frustrující. Tím spíše, pokud se třeba bojí 
o zaměstnání. Roztrpčení lze pochopit. Mnohá 
z centrálních opatření navíc nebyla dobře komu-
nikována, jiná šla významově proti sobě.

Skepse, natožpak rezignace však rozhodně ne-
jsou na místě. Chápu, že lidi v některých profesích 
trápí nejistota, že vše trvá déle, než jsme čekali, že 
očkujeme třetí dávkou a nevíme, zda bude posled-
ní. Jenže zároveň považuji za nutné říci, že v tom 
boji už začínáme vyhrávat. Časy, kdy chyběly 
vakcíny i zdravotnické pomůcky, kdy nás ta situa- 
ce zaskočila, jsou pryč. O mechanismu půso-
bení koronaviru dnes víme mnohem více než 
před rokem a toto poznání se promítá do šir-
šího spektra reálně dostupných medikamen-
tů a léčebných postupů. Statistická data také 
jednoznačně potvrzují vysokou míru účinnosti 
vakcín, zejména pokud jde o předcházení těž-
kému průběhu onemocnění, a tento pozitiv-
ní efekt by byl ještě markantnější, kdyby míra 
proočkovanosti společnosti byla vyšší. Získané 
zkušenosti také vedly k poznání, že boj s covi-
dem nevede přes centrálně vyhlašované lock- 
downy, že to je něco, co si tato společnost a eko-
nomika již nemohou znovu dovolit.

Jsem si jistý, že tak, jako se naši předkové mu-
seli vypořádat i s většími překážkami, než je tato, 
tak i my si poradíme s covidem. Je však zřejmé, 
že se to neobejde bez spolupráce a solidarity roz-
hodující části společnosti, kdy za projev takové 
solidarity je potřeba považovat i vlastní očkování.

Obraťme list. V rozhovorech, jako je tento, bývá 
už klasikou ptát se na Vaši představu jakési bu-
doucí Ostravy. Co kdybych se zeptal trochu ji-
nak – město i loni opět pokračovalo v podpoře 
obnovy historických městských staveb, zároveň 
představilo některé velmi moderní – až futuris-
tické – stavební projekty. Jaká má být po této 
stránce tvář Ostravy? Jak se minulost doplňuje 
a prolíná s budoucností?

O to nám právě jde. Zachovávat historické a kul-
turní dědictví města a kombinovat je s moderní 
architekturou. Myslím, že právě toto působí dobře 
nejenom na rezidenty, ale také na ty, kdo město na-
vštíví. V kombinaci historie s modernou spatřuji ten 
správný směr. Ostrava k tomu má svým historickým 
vývojem a také existencí celé řady nezastavěných 
proluk skvělé dispozice. Samozřejmě, za jedné, a to 
zcela zásadní, podmínky: všechny stavby, ať již his-
torické, nebo moderní, musí být rovněž funkční. 
Hledání smysluplné a trvale udržitelné funkce může 
být přitom náročnější než navrhnout budově krásný 
„kabát“. Na to pamatujeme, ať už rekonstruujeme 
historickou Grossmannovu vilu, nebo připravujeme 
nejmodernější koncertní halu. Ostatně, hledání nové 
veřejné funkce bylo tím hlavním faktorem, proč jsme 
tak dlouho čekali i na zahájení opravy bývalého ob-
chodního domu Ostravica  – Textilia.

Území, které dnes nazýváme Ostravou, za se-
bou má zajímavý vývoj. Dlouho šlo o roztrouše-
né zemědělské oblasti, pak ho charakterizovaly 
uhelné jámy a těžní věže, ke kterým se později 
přidaly vysoké pece a industriální panoramata. 
Přijde v budoucnu „něco“, čím bude Ostrava 
opět takto snadno popsatelná a zapamatova-
telná? Podobně, jako když se řekne: „Praha – 
Hradčany, Třeboň – rybníky, Pardubice – perník“?  
Nebo převládne spíše model, řekněme, rozmani-
tého místa?

Velmi nerad bych Ostravu spojoval s něja-
kým konkrétním produktem, materiálem nebo 
substancí. Města se v čase mění a taková mate-
riální spojení tedy netrvají věčně. Osobně bych 
si přál, aby se nám podařilo naplnit slogan „Ost-
rava – město pro nové začátky“, který je ústřed-
ním mottem strategického plánu rozvoje na-
šeho města známého pod značkou FajnOVA. 
Nevnímejme to jen jako nějaký abstraktní pojem. Os-
trava má nakročeno k tomu, aby si v ní každý našel 
to své a neměl důvod odcházet, a naopak, aby lákala 
i nově příchozí. Takže ano. Tou naší charakteristikou 
bude pestrost možností a nabídek. Proto přicházíme 
s novými projekty, proto investujeme do vzdělání, do 
bydlení, kultury, veřejného prostoru a dalších oblastí 
v míře v dřívějších letech nebývalé.

Pro příklad – již od příštího školního roku se na 
Černé louce naplní studenty dvě nové fakulty Ostrav-
ské univerzity, na jejichž výstavbě se město podílí. Už 
ty samotné jedinečné stavby zatraktivní centrum měs-
ta a nové studijní obory pak zvýší zájem o studium 
v Ostravě. Z těch studentů se pak mohou stát ti, kdo 
se v Ostravě usadí, a projdou tím vzpomínaným no-
vým začátkem.

Pojďme tedy Ostravu raději charakterizovat jako 
malířskou paletu se spoustou barev. Takovou spous-
tou, že alespoň jedna z nich se každému zalíbí, on se 
chytí pomyslného štětce a tím štětcem si namaluje ten 
nový začátek, který jsme si dali takřečeně na štít.

Ostravským primátorem jste od listopa-
du 2014. Když se za celou tou dobou ohléd-
nete, v čem se moravskoslezská metropole 
nejviditelněji změnila?

Odpověď do značné míry souvisí s předcho-
zí otázkou. Naše vedení města od začátku vidě-
lo priority rozvoje Ostravy jinde než kupříkladu 
v investicích do průmyslových zón. Tím se nechci 
nijak negativně vymezovat vůči mým předchůd-
cům. Doba prostě přinesla jiná hlavní témata. 
Začali jsme se orientovat především na kvalitu 
městského života, na všechny ty oblasti, o nichž 
byla před chvílí řeč. Nové investice i dotační pro-
gramy tedy míří hlavně sem. I proto vznikl Měst-
ský ateliér prostorového plánování a architektury 
(MAPPA). V rozsahu dříve nevídaném jsme začali 
vyhlašovat architektonické a urbanistické soutěže. 
Někteří nám vyčítají, že Ostrava je hlavně městem 
vizualizací. Netuší, jak dlouho trvá připravit velký 
projekt. Vždyť třeba na městských jatkách pra-
cujeme od roku 2015, na Nových Laubech nebo 
koncertní síni od 2017. V několika následujících 
letech tyto a další stavby zásadně ovlivní podobu 
města. Věřím, že ani největší škarohlíd nemůže 
popřít, kolik zde za poslední dobu přibylo nových 
nebo revitalizovaných parků, květinových záhonů, 
zkrátka kvalitní zeleně. Změnil se celkový kurz 
rozvoje města. I díky tomu se dnes o Ostravě ho-
voří s uznáním jako o jednom z nejdynamičtěji se 
vyvíjejícím českém městu.

Nejen úřadem živ je člověk. Jak vlastně tráví-
te vánoční svátky? Byly ty loňské něčím jiné 
v porovnání s předchozími?

Loňské svátky pro mě byly spojeny s velmi sil-
ným osobním momentem. Krátce před nimi totiž 
zemřela moje teta, kterou jsem dříve často brával 
do divadla a na koncerty. Poslední dva roky života 
nicméně prožila ve faktické a dobrovolné izola-
ci, nakolik se snažila zcela vyhnout jakémukoliv 
riziku spojenému s covidem. Nakonec neumřela 
na koronu, ale stářím a bohužel sama. Velmi to 
ovlivnilo mé myšlení. Člověk si uvědomí, že izola-
ce a lockdowny prostě nejsou východiskem a tako-
vý způsob života bychom neměli připustit.

Ale k vlastní otázce… Vánoce netrávím nijak 
zvlášť originálně. Největší radost mi dělá klasic-

ká relaxace v rodinném kruhu a s blízkými, kam 
řadím i naši šestihlavou zvířecí smečku. A také 
s knihami. Dostal jsem naštěstí pod stromek ně-
kolik knih různých žánrů. Nějaká historie, poezie 
i detektivka… A také další vydání mého oblíbené-
ho Malého prince.

Štědrý den jsem nicméně zahájil ještě v částeč-
ně pracovním duchu tradiční návštěvou složek 
IZS. Pokaždé si říkám, že by bylo pěkné, kdyby si 
každý uvědomil, že i tehdy, když on čeká doma na 
zlaté prasátko, jsou v zaměstnání spousty lidí při-
pravených chránit naše životy, zdraví a majetek. 
Nad rámec tradice jsem se tentokrát ještě zastavil 
i v očkovacím centru na Černé louce a nakonec 
na covidových pracovištích městské nemocnice. 
Přestože personál měl spoustu důvodů být přeta-
žený, unavený a už poněkud otupělý, dojem jsem 
z něj měl naprosto opačný. Byli skvělí. To odhod-
lání a optimismus mě utvrzují v přesvědčení, že 
nad pandemií zvítězíme.

Vstoupili jsme do roku 2022. Podle všeho 
bude poměrně turbulentní. Co byste vzkázal 
a popřál obyvatelům Ostravy? Mimochodem, 
dal jste si do nového roku nějaké předsevzetí?

Osobní předsevzetí si již nějakou řádku let ne-
dávám. Postačí mi, budu -li si moci říct, že jsem 
se ani v tomto roce nezpronevěřil svým zásadám 
a neztratil svůj pomyslný vnitřní maják.

Co se týče přání Ostravanům, nejspíš bych ho 
namíchal ze tří ingrediencí. Zaprvé obligátně po-
přeji pevné zdraví. Ovšem s dovětkem, že to, jest-
li zůstaneme zdraví, máme významně i ve svých 
rukou. Přičemž aktuálně v „době koronavirové“ 
můžeme stylem svého života a způsobem chování 
bezprostředně ovlivnit i zdravotní stav lidí v naší 
blízkosti. Zadruhé všem přeji větší schopnost em-
patie a porozumění. Jakéhosi vhledu do situace, 
postojů a názorů těch druhých. V řadě případů by 
to napomohlo překonání zdánlivě nesmiřitelných 
rozdílů nebo alespoň otupení hran. Závěrem pak 
popřeji velký kus optimismu. Ne nadarmo se říká, 
že myšlenky se zhmotňují a člověka, který na svět 
nahlíží pesimisticky, častěji potkají svízele i v reál- 
ném životě. Buďme optimisty, těšme se ze živo-
ta, chovejme se zodpovědně a nepochybujme, že 
i současné problémy pominou. MS

Ostrava je městem 
pro nové začátky

Tomáš Macura:

 Jiří Zerzoň

 Jiří Zerzoň
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Moravskoslezskou  
metropoli letos 
čeká nejvíce  
investiční rok  
v dějinách Struktura 

rozpočtu na 
rok 2022

Plánované výdaje 
města na 1 občana

Dotace z rozpočtu SMO 
městským obvodům 

Kategorie investic 
dle oblastí

zdravotnické 
a sociální služby

vodohospodářské 
stavby

silnice 
a cyklostezky

kultura parkování sport zeleň bytová 
výstavba

správa veřejné 
osvětlení

zoo ostatní

(rok 2022 včetně investičního úvěru, v mil. Kč)

Na investice je vyčleněno 4,405 miliardy korun, přičemž významnou část z těchto prostředků činí meziroční 

převody. K proinvestování v roce 2022 je plánováno 3,506 miliard, přičemž zbylé finanční prostředky budou 

spořeny v účelových fondech pro čerpání vybraných strategických investic města v dalších letech.
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(včetně rezerv 
a převodů) v mil. Kč

ré si řadu let vytváříme v různých 
fondech, a také počítáme s příjmy 
z prodeje pozemků a jiného majetku. 
Za nejdůležitější považuji, že rozpo-
čet je velmi proinvestiční,“ hodnotil 
ostravský primátor Tomáš Macura

Značné investice se týkají také 
Městské nemocnice Ostrava, pení-
ze umožní i celkovou rekonstrukci 
domova seniorů Korýtko, obnovu 
známé Grossmannovy vily, dokon-
čení přestavby někdejších jatek, ale 

třeba i stavbu parkovacích objektů 
poblíž zoo nebo Domu kultury Po-
klad. V neposlední řadě má letos za-
čít výstavba koncertní haly.

Zvýšený přísun financí pak mo-
hou očekávat městské příspěvkové 
organizace, jednotlivé obvody či 
městské obchodní společnosti, pře-
devším Dopravní podnik města Os-
travy (DPO).

Na daních Ostrava získá 8,4 mi-
liardy korun, což je o přibližně 900 

milionů více než v uplynulém roce 
2021.

Běžné výdaje oproti loňskému 
rozpočtu stoupnou, a to celkově 
o 464 milionů korun na sumu 7,868 
miliardy korun. Důvodem je rychle 
rostoucí inflace, stejně jako citelné 
zdražování ceny energií.

Lehce se sníží městský dluh. Nově 
přijaté úvěry o hodnotě 431 milionů 
korun totiž vyvažují úvěrové splát-
ky za 450 milionů korun. Navzdory 

smělým investičním počinům tak 
bude Ostrava v závěru komunální-
ho období zadlužena méně než po 
posledních volbách. MS

Ostrava bude letos hospodařit 
s rekordním rozpočtem ve výši té-
měř 12,273 miliard korun. Je to 
o 2,4 miliardy korun více než v pří-
padě rozpočtu na rok předcházející. 
Příjmová stránka čítá 9,584 mili-
ard korun. Městské příjmy tak při 
srovnání s loňskem vzrostly o 1,271 
miliardy korun. Rozdíl mezi příjmy 
a výdaji město vyrovná zejména 
prostřednictvím úspor z minulého 
roku, svých finančních rezerv a ne-
vyčerpaných peněz z fondů. Pro 
schválenou podobu rozpočtu hlaso-
valo 40 zastupitelů. Sedm se hlaso-
vání zdrželo, proti zvedl ruku jedi-
ný. Rozpočtový návrh tedy pozitivně 
přijala také opozice.

Podle vedení města je finální 

podoba rozpočtu vyjádřením vůle 
k tomu, aby se Ostrava znovu na-
dechla.

Na investiční účely směřuje asi 
4,405 miliardy korun, tedy bezmála 
36 procent rozpočtu. V porovnání 
s minulým rokem se jedná o ná-
růst v objemu zhruba 1,9 miliardy 
korun. Nejvíce prostředků pohltí 
zdravotnictví a sociální služby, vel-
koryse pamatováno je rovněž na re-
konstrukce nebo nové stavby.

„Rozpočet na rok 2022 je zatím 
nejvíce ambiciózní v historii města, 
přes 12 miliard korun jsme se nikdy 
nedostali. Je to samozřejmě jednak 
tím, že trochu spoléháme na pozitiv-
ní vývoj ekonomiky, ale nejenom to, 
převádíme do rozpočtu rezervy, kte-
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Také v letošním roce přispěje měs-
to dotacemi k obnově významných 
památek, městských i sakrálních sta-
veb. Díky tomuto dlouhodobě úspěš-
nému programu se už podařilo vrátit 
původní krásu desítkám cenných 
historických staveb na území Ost-
ravy a zároveň přispět k jejich účel-
nějšímu využití. Pro rok 2022 bylo 
pro zmíněný účel vyčleněno 5 mili-
onů korun. „Smysluplný program, 
jenž motivuje majitele k obnovám 
jejich nemovitostí, mohou obyva-
telé i návštěvníci města zhodnotit 
každodenně. Rekonstruované zají-
mavé, historicky výjimečné stavby 
a památky jsou bohatstvím každého 
města. Díky dotacím se nám dlouho-
době daří obnovit zašlou krásu čas-
to architektonických perel Ostravy,“ 
uvedla Zuzana Bajgarová, náměst-
kyně primátora.

V obou dotačních výzvách lze 
dotací hradit maximálně polovinu 
přímých nákladů, zbylé náklady 
financuje majitel nemovitosti. Zá-
jemci podávají žádost elektronicky 
a následně i v listinné podobě nebo 
prostřednictvím datových schránek.

Dotace k obnově památek město 
poskytuje dlouhodobě. V loňském 
roce přispěla Ostrava na obnovu 12 
významných městských staveb část-
kou ve výši 5 594 000 korun. Díky 
těmto dotacím byla například oprave-
na štuková fasáda a vyměněna okna 
domu v městské památkové zóně na 
Hollarově ulici. Obnovy se dočkaly 
fasády z břízolitových omítek domu 
na Porubské ulici v Ostravě -Porubě. 
Změn naznal také unikátní urbani-
stický prvek v městské památkové 
zóně Vítkovic, tzv. štítové kolonie. MS

Město nabízí dotace  
na obnovu stavebních  
unikátů

Záměr Ostravy zrekonstruovat 
známou výškovou budovu v Ostr-
čilově ulici pokročil do další fáze. 
Uskutečnění návrhu světoznámé 
architektky Evy Jiřičné a jejího spo-
lečníka Petra Vágnera zde má plně 
obnovit původní funkci stavby, tedy 
bydlení. Město už zveřejnilo základ-
ní podmínky pro výběr investičního 
partnera.

Ostrava již podruhé přistupuje 
k jedinečnému konceptu spolupráce 
veřejného a soukromého sektoru při 
rozvoji bytového fondu. Město při-
pravilo investiční záměr celého pro-
jektu a dává na trh nemovitosti pro 
výstavbu tohoto bytového domu (až 
85 bytů), včetně parkování (min. 165 
parkovacích míst). Vybraný investor 
připraví a zrealizuje samotný projekt. 
Město se předem zavazuje k budou-

címu odkupu části nemovitosti po 
dokončení výstavby (15 bytů a 90 
parkovacích míst).

Podmínky v úplném znění zájem-
ci najdou na městské úřední desce 
a webu pozemky.ostrava.cz. Své na-
bídky mohou podávat do konce le-
tošního března.

Výšková budova na ulici Ostrčilo-
va byla vystavěna v letech 1965–1968 
jako součást sídliště Jindřiška podle 
návrhu architekta Jana Slezáka. Pů-
vodně byla zamýšlena jako obytný 
dům, k předmětnému účelu byla 
využívána několik let, načež došlo 
k rekonstrukci na kancelářský ob-
jekt. Jde o třetí nejvyšší stavbu Ost-
ravy, nacházející se pár minut chůze 
od budovy Nové radnice. Ostravský 
mrakodrap je s ohledem na technic-
ký stav prázdný od roku 2013. MS

Kdo bude investičním 
partnerem přestavby  
ostravské bytové věže?

„Ze strany města jsme defi-
novali funkce, které jsou pro 
město klíčové. Jedná se o nové 
městské nájemní byty, přičemž 
nově požadujeme část plně bez-
bariérových. Řešení dopravy 
v širším území i statické dopra-
vy, město bude odkupovat 90 
parkovacích míst, která budou 
sloužit většinově pro veřejnost 
a současné rezidenty. A v ne-
poslední řadě ‚zelené‘ řešení ob-
jektů. Je férové říci, že se jedná 
o projekt náročný, v průběhu 
přípravy jsme však zpracovali 
řadu podkladů a průzkumů, 
které měly za cíl ověřit jeho rea- 
lizovatelnost a nabídnout tak 
investorům adekvátní podkla-
dy pro jejich rozhodování. Zá-
roveň se jedná o projekt v míst-
ních podmínkách jedinečný jak 
svým vzhledem, tak obsahem, 
a věříme proto, že si své zájem-
ce najde velmi rychle.“  Zuzana 
Bajgarová, náměstkyně pri-
mátora pro investice.

Povinné přílohy a detailní 
podmínky programu pro 

žadatele.

Barevné tečky a obří židle 
oživují veřejný prostor

Městský ateliér prostorového  
plánování a architektury (MAPPA) se 
rozhodl zkrášlit čtyři místa, která se 
nacházejí na městské třídě 28. října – 
Opavská. Lidé zde v těchto dnech 
mohou pozorovat významné změny 
oproti předchozímu stavu. Do očí je 
praští výrazná grafika, netradiční in-
stalace nebo umělecké prvky.

Jedná se o takzvané rychlé zásahy, 
tedy úpravy, které nevyžadují staveb-

ní povolení a jejich provedení je mož-
né v krátké době. Smysl těchto rych-
lých zásahů, jejichž trvání je pouze 
dočasné, spočívá v pozvednutí uživa-
telské i pobytové kvality daného mís-
ta. MAPPA si zároveň ověří, jestli by 
žádoucí výsledek přinesla podobná 
řešení trvalého rázu.

V centru Ostravy se tak rozšíři-
la plocha pro chodce u Kampusu 
Palace, tu zvýrazňují oranžové puntí-

ky. Přibyly netradiční květináče 
s mladými stromky, mezi něž mohou 
blízké provozovny umístit drobné 
posezení. Konstrukce přestupního 
terminálu na Náměstí Republiky 
dostala nový barevný nátěr a brzy ji 
zvýrazní i nové osvětlení. V Marián-
ských Horách a Hulvákách se v místě 
bývalého přestupního uzlu Sokola 
Tůmy objevily růžové židle v nadži-
votní velikosti. Puntíky zde mají bí-

lou barvu a stejně jako u Kampusu  
Palace sjednocují stávající chodník 
s částí vozovky, která nově slouží 
chodcům. Úpravami prošel i par-
čík u zastávky Vozovna v Porubě, 
kde byly vysazeny stromy a opraven 
chodník. Ten na jaře ještě ozvláštní 
grafika, která bude sama uměleckým 
dílem. MS

Rada města Ostravy začátkem loň-
ského prosince schválila poskytnutí 
finančního daru ve výši 20 000 Kč 
třem desítkám stánkových prodej-
ců, kteří měli uzavřenou smlouvu 
s organizátorem Ostravských Vánoc, 
Černou loukou, s. r. o. Město tak bez-
prostředně zareagovalo na nelehkou 
situaci, ve které se ocitli stánkoví pro-
dejci kvůli vládou přijatým protiepi-
demickým opatřením. Jejich součástí 
bylo totiž také zrušení vánočních 
trhů.

Rozhodnutí vlády přišlo jen něko-
lik hodin před samotným zahájením 
vánočních trhů, což mohlo pro ně-
které z prodejců mít až likvidační do-
pad. Ostrava proto okamžitě inicio- 

vala pomoc dotčeným prodejcům, 
kdy rada města schválila poskytnutí 
finančního daru zmíněným prodej-
cům necelé dva týdny od oznámení 
zákazu prodeje na vánočních trzích.

„Předně jsme si byli vědomi složi-
té epidemické situace, a proto jsme 
ani na malou chvíli neuvažovali nad 
způsobem, jak vládní nařízení obejít, 
jak jsme toho pohříchu svědky v ně-
kterých jiných městech. Od počátku 
jsme se soustředili na poskytnutí co 
nejrychlejší pomoci postiženým pro-
dejcům. Dar nekompenzuje ztráty 
jejich předpokládaných výdělků za 
období několika týdnů vánočního 
prodeje ani nenahrazuje očekávané 
kompenzace ze strany státu, které 

přijdou se zpožděním. Poskytli jsme 
rychlou pomoc ve svízelné situaci, 
ve které se prodejci ocitli bez vlast-
ního zavinění ze dne na den. Vážíme 
si toho, že s námi chtěli na Ostrav-
ských Vánocích spolupracovat a bu-
deme rádi, když se k nám napřesrok 
vrátí,“ shrnul ostravský primátor  
Tomáš Macura.

Na město se s žádostí o finanční 
dar obrátili stánkoví prodejci vá-
nočních trhů, kteří měli uzavřenou 
smlouvu s organizátorem Ostrav-
ských Vánoc. Dotčené trhovce mů-
žete podpořit i na sociálních sítích 
a webu ostravskevanoce.cz, kde byly 
zveřejněny kontakty a nabídka kon-
krétního zboží jednotlivých prodejců.

Magistrát zároveň vyzval městské 
obvody ke zvážení situace a poskyt-
nutí obdobné podpory svým prodej-
cům s tím, že Ostrava je připravena 
kompenzovat 50 procent nákladů. 
Doporučujeme proto stánkovým pro-
dejcům, kteří byli zmíněným záka-
zem postiženi, aby se obrátili na pří-
slušný městský obvod či pořadatele.

Ostrava podporuje místní pod-
nikatele dlouhodobě a v souvislosti 
s vládními pandemickými opatře-
ními jim nabídlo široké spektrum 
podpory. Prostřednictvím slev na  
nájmech, přímé finanční pomoci 
nebo prominutí místních poplatků 
její výše od začátku pandemie pře-
sáhla 130 milionů korun. MS

Ostrava přišla s rychlou 
pomocí vánočním trhovcům

  AI DESIGN

 MAPPA

 Lukáš Kaboň

 Jiří Zerzoň
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„Ulice 28. října a Opavská 
tvoří společně významnou 
tepnu, která spojuje dva ze tří 
největších ostravských měst-
ských celků – centrum a Po-
rubu. Zaslouží si být plnohod-
notnou městskou třídou, která 
poskytuje adekvátní prostor 
pro všechny druhy dopravy 
a příjemné prostředí pro po-
hyb i pobyt lidí. Její celkovou 
transformací se bude zabývat 
Koncepce městské třídy, kte-
rou nyní připravujeme. Změ-
ny, které koncepce navrhne, 
budou postupné a budou se 
realizovat v horizontu let až 
desítek let. Z tohoto důvodu 
jsme již nyní chtěli přinést 
drobný impuls v podobě rych-
lé proměny několika vybra-
ných míst.“ Ondřej Vysloužil, 
ředitel MAPPA.

Název programu:  
Program na zachování  
a obnovu kulturních  
památek a významných  
městských staveb 

Výzvy: 
První výzva: městské domy  
a industriální dědictví 
Výše příspěvku od SMO v rámci  
jednoho projektu:  
50 tisíc až 1,5 milionu korun

Druhá výzva: sakrální stavby 
Výše příspěvku od SMO v rámci  
jednoho projektu:  
50 tisíc až 500 tisíc korun

Lhůta pro předkládání žádostí: 
2. 1. až 18. 2. 2022

Doba realizace projektů:  
1. 1. až 30. 6. 2023



Statutární město Ostrava vyhlašuje anketu 
Sportovec roku za rok 2021. Soutěž je už pravi-
delně určena k ocenění sportovců, kteří dosáhli 
mimořádných sportovních výkonů. Ostrava se 
chystá udělit ceny rovněž za dlouhodobé výji-
mečné působení na poli sportu či aktivity firem 
v oblasti podpory sportovních klubů.

Anketními kategoriemi jsou: nejlepší jednotli-
vec, nejlepší kolektiv, talent roku, nejlepší handi-
capovaný sportovec, sportovní legenda a koneč-
ně společensky odpovědná firma.

Ocenění sportovců a sportovní legendy je spo-
jeno s finančním ohodnocením. Záštitu nad an-

ketou převzala náměstkyně primátora pro škol-
ství a sport Andrea Hoffmannová.

Jednotlivé návrhy do všech kategorií může 
podat jakákoliv právnická i fyzická osoba sídlící 
na území Ostravy. Ať už jde o jednotlivé občany, 
sportovní organizace, sportovní svazy, tělový-
chovné jednoty, sportovní oddíly a kluby, nebo 
ostravské městské obvody.

Nominace bude možné podávat do 28. 2. 
2022 prostřednictvím formuláře zveřejněného 
na webu města, a to v sekci Dotace – oblast Tě-
lovýchova a sport. Formulář v elektronické po-
době posílejte na adresu tfoldyna@ostrava.cz. 
Podání je možné provést i korespondenčně, na 
adresu: Magistrát města Ostravy, Odbor školství 
a sportu, Prokešovo náměstí 8, 729 30 Ostrava. 
Na obálku je nutné uvést „Sportovec roku“.

Tomáš Raždík
Jednotní

Jak budeme přicházet 
o další stamilióny na vodě

Kvůli pomatené privatizaci devadesátých let 
dnes Ostrava nevlastní ani své vodárny. Ostrav-
ské vodárny a kanalizace, a. s. (OVAK), vlastní 
z 50,13 % francouzská společnost SUEZ. Ost-
rava má jen 40,6% podíl. Zbytek vlastní drobní  
akcionáři. SUEZ a drobní akcionáři si jen v letech 

2010–2020 odnesli na zisku zhruba 650 milionů 
korun. Pokud by vodárny vlastnilo plně město, 
mohl být tento zisk investován do údržby vo-
dovodní a kanalizační sítě nebo do snížení ceny 
vody. Navíc bychom měli možnost získat na zlep-
šování vodohospodářské infrastruktury dotace 
z EU. Řádově by se mohlo jednat o stamilióny 
korun. Na ty dnes nemáme nárok.

Na jednání zastupitelstva konaném 
10. 11. 2021 se toto vše mohlo změnit. Město 
mohlo neprodloužit koncesní smlouvu OVAKu, 
která vyprší v roce 2024. OVAK by tak přišel o je-
diného zákazníka a hodnota jeho akcií by spadla 
blízko na úroveň tržní hodnoty jeho nemovi-
tostí a technického vybavení v hodnotě zhruba 
450 mil. korun. Protože 40 % tohoto majetku již 
patří městu, stačilo by odkoupit nebo nově poří-
dit majetek v hodnotě zhruba 300 milionů ko-
run. Tato investice by se nám do deseti let vrátila, 
a navíc bychom měli možnost získat dotace z EU.

Zastupitelům však byla předložena krajně ne-
objektivní analýza tvrdící, že pokračování stáva-
jícího modelu je ta nejlepší varianta. Byly před-
kládány falešné argumenty o technologiích, které 

údajně vlastní jen francouzský SUEZ. Na přímou 
otázku, jaké technologie to tedy jsou, nedokázal 
pan primátor (a zároveň předseda představen-
stva OVAK) odpovědět. Stejně tak nedokázal 
odpovědět, proč předložená analýza obsahovala 
jako hlavní hodnotící kritérium náklady, ale ne-
obsahovala vůbec hodnotící kritérium dlouhodo-
bý zisk, který by vstupní náklady nakonec násob-
ně převýšil. Mimochodem, za tuto manipulativní 
analýzu zaplatilo město přes 300 tisíc korun.

Monopoly ve strategických oblastech dodávek 
vody či tepla by mělo vlastnit město, případně 
kraj. Proto, aby se věci zásadně změnily k lepší-
mu, bude potřeba změnit zákon o obcích. Kon-
krétně potřebujeme dostat pravomoc zrušit v re-
ferendu rozhodnutí zastupitelstva. I ve Švýcarsku 
v kantonu Curych přišli zastupitelé s hloupým 
nápadem na částečnou privatizaci v dodávkách 
vody. Občané však tento záměr v roce 2019 zru-
šili v referendu. 

Napište mi, prosím, co si o tomto myslíte na 
trazdik@ostrava.cz.

Rada města Ostravy vyhlašuje výběrové řízení na 
obsazení místa ředitele/ředitelky právnické oso-
by Ostravské muzeum, příspěvková organizace. 
Statutární město Ostrava hledá pro avizovanou 
pozici kvalifikovaného odborníka, který se dovede 
pohybovat v muzejním prostředí a zároveň dove-
de jednat s lidmi, jakož i prezentovat činnost Ost-
ravského muzea v médiích.

Zaujala vás tato nabídka? Veškeré podrobnosti 
k výběrovému řízení najdete na https://www.
ostrava.cz/cs/o-meste/aktualne/vyberove-rize-
ni-ostravske-muzeum-hleda-reditele-reditelku. 
Přihlášky s veškerými přílohami posílejte do 
28. 2. 2022 do 16 hodin.
Předpokládaný nástup do funkce je 1. 6. 2022.

S účinností od 1. ledna 2022 vstou-
pila v platnost Obecně závazná vy-
hláška statutárního města Ostravy 
č. 12/2021, o stanovení obecního 
systému odpadového hospodářství. 
Městské zastupitelstvo ji schválilo 
v listopadu loňského roku.

Tato vyhláška upravuje systém na-
kládání s komunálním odpadem pů-
vodem z nepodnikatelské činnosti fy-
zických osob, přebírání movitých věcí 

v rámci předcházení vzniku odpadu, 
přebírání tzv. živnostenského komu-
nálního odpadu, stejně jako výrobků 
s ukončenou životností. V neposlední 
řadě například vyjmenovává, na jaké 
složky komunální odpad třídíme a jak 
jej odděleně odkládáme do přísluš-
ných nádob nebo na určená místa.

Z důvodu obecně rostoucích život-
ních nákladů občanů nejen za energie 
se město rozhodlo v letošním roce 

poplatek za svoz odpadů nezvyšovat, 
přestože už nyní za celý systém naklá-
dání s odpady ve městě doplácí kvůli 
stále větším výdajům 120 milionů ko-
run ročně. Poplatek vzroste až roku 
2023, a to ze současných 498 korun 
na částku 720 korun za rok. Děti do 
6 let a senioři nicméně budou stále 
platit nezměněných 498 korun. Ča-
sový předstih umožní, aby se lidé na 
tuto změnu snadněji připravili.

V Ostravě platí 
nová odpadová 
vyhláška

V průběhu prosince Dopravní 
podnik Ostrava (DPO) plně obnovil 
veškerý provoz trati v ulici Hlučín-
ská, a to v úseku od Sadu Boženy 
Němcové po křižovatku s Palackého 
ulicí. Tramvajové soupravy teď jezdí 
po kvalitnějších kolejích a staví u mo-
dernizovaných zastávek. Pasažéry 
MHD zde čeká tišší a komfortnější 
jízda. Úpravami prošla taktéž za-
stávka Důl Odra. Je teď bezbariérová 
a sdružená pro tramvaje i městské 
a příměstské autobusové spoje.

Rozsáhlá modernizace Hlučínské 
ulice za více než 110 milionů korun 
začala 1. září 2021. Společně ji zre-
alizovali statutární město Ostrava 
a DPO. Část nákladů pokryjí dotace 
z Operačního programu doprava 

(OPD) a z Integrovaného regionální-
ho programu (IROP) EU. Výsledkem 
je několik samostatných projektů: 
modernizace tramvajové trati na ul. 
Hlučínská, modernizace trati v Sadu 
Boženy Němcové, rekonstrukce za-
stávek Důl Odra, ale také moderni-
zace měnírny v sadu B. Němcové. 
Všechny se podařilo realizovat ve 
stejném čase, a mohou tak být teď 
najednou uvedeny k užívání veřej-
nosti. Samotná ulice Hlučínská je 
znovu obousměrně průjezdná i pro 
motoristy.

Zuzana Bajgarová, náměstkyně 
primátora pro investice, pozna-
menala: „Koordinovat několik sta-
veb nikdy není zcela jednoduché. 
V tomto případě vše proběhlo podle 

časového plánu, dílčí komplikace 
se operativně vyřešily na stavbě, 
a podařilo se tak dosáhnout jedno-
ho z hlavních cílů: plná průjezdnost 
z Hlučína byla do konce roku 2021. 
Za to patří všem aktérům dík. Řidiči 
jedoucí z Hlučína mohou využít nové 
P+R parkoviště a do centra města 
pokračovat pohodlně MHD či na 
sdíleném kole. Ušetří tak stres s hle-
dáním parkovacího místa i finance.“

„Děkujeme všem řidičům za tr-
pělivost. Od začátku jsme si uvě-
domovali, že omezení provozu pro 
ně může být nepříjemné. Snažili 
jsme se proto, aby trvalo skutečně 
jen po nejnutnější dobu,“ zhodnotil  
Miroslav Svozil, náměstek primáto-
ra pro dopravu.  MS

Hlučínská znovu  
ožila provozem 

První ostravské 
miminko má 
jméno Matyáš

Úplné znění Obecně závazné vyhlášky 
č. 12/2021 je k dispozici na webových 
stránkách města www.ostrava.cz v sekci 
právních předpisů.

Chcete stát v čele  
Ostravského muzea?

Poslední lednový den je Dnem dětí ulice. Jeho 
smysl spočívá v připomínce osudů dětí, které vy-
růstají v nejistých až nuzných podmínkách. Jejich 
životní start je tak znevýhodněný oproti jiným vrs-
tevníkům. Také v Ostravě věnujeme pozornost práci 
s ohroženými dětmi a mladými lidmi.

Nejblíže k dětem, tedy přímo na ulici a do ubyto-
ven, přichází dobrovolníci, terénní sociální pracov-
níci i pedagogové a asistenti prevence kriminality 
městské policie. Ukazují dětem, jak smysluplně vy-
plnit volný čas, zprostředkovávají jim společenské 
hodnoty a pravidla. Sportují s nimi, naslouchají 
jim, pomáhají zorientovat se v nelehkých životních 
situacích a povzbuzují je zapojit se více. Třeba začít 
navštěvovat otevřené nebo nízkoprahové kluby, kte-
rých je po celé Ostravě 26. Dětem a mladým lidem 
do 26 let se v nich věnují vyškolení odborníci. Volně 
přístupné, anonymní kluby jsou otevřené všem zá-
jemcům. Nabízí bezpečný prostor pro trávení vol-
ného času a rozvíjení zájmů, ale i podporu při řešení 

nejrůznějších životních těžkostí nebo přípravu do 
školy a na přijímací zkoušky. Pestrá je také nabídka 
kroužků a odborné pomoci ve školách, které ohro-
žené děti navštěvují.

„Pro město je důležité, aby děti prožívaly své dět-
ství v bezpečném a podnětném prostředí. Dlouho-
době proto podporujeme provoz otevřených klubů 
a dalších aktivit v oblasti prevence kriminality,“ 
upozornil náměstek primátora Zbyněk Pražák.

Dětem, které už s rizikovým chováním mají 
vlastní zkušenost, pomáhají otočit život správným 
směrem 4 programy tzv. sekundární prevence. 
A vykročit správným směrem do samostatného 
života pomáhá mladým lidem z dětských domovů 
a výchovných zařízení také Dům na půl cesty.

Přehled otevřených klubů a nízkoprahových 
zařízení pro děti a mládež rady najdete na nových 
webových stránkách projektu Bezpečnější Ostrava 
(bezpecnejsi.ostrava.cz).  MS

Pomoc znevýhodněným dětem je „investicí“

  DPO

  Boris Renner

  FNO

Máte svůj tip  
na Sportovce roku?
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„Vyhláška, rozdělená do 
dvanácti článků, stanoví ob-
čanům základní povinnosti 
a způsoby nakládání s jejich 
odpadem podle platné legis-
lativy tak, abychom všichni 
chránili životní prostředí, 
udržovali ve městě čistotu 
i příjemný vzhled jednotli-
vých lokalit a společně přispí-
vali k co nejvíce nejefektiv-
nějšímu využívání zdrojů 
a surovin nacházejících se 
v odpadech.“ Kateřina Šebes-
tová, náměstkyně primátora 
pro životní prostředí.

názor opozice

Letošní první občánek moravsko-
slezské metropole se narodil hned 
1. 1. 2022, přesně v 0:56, a to ve Fa-
kultní nemocnici Ostrava. Jmenuje 
se Matyáš Vjačka a jeho porodní váha 
přesahovala čtyři kilogramy. Oba jeho 
rodiče jsou shodou okolností zdravot-
níky. Matyáškovi a jeho mamince 
poblahopřál také primátor Tomáš 
Macura. Oběma předal dárky, mezi 
kterými nechyběla sada „S knížkou 
do života/ Bookstart“.

K prvnímu přírůstku v Městské 
nemocnici Ostrava došlo taktéž 
hned první lednový den, konkrétně 
v 9:49 hodin. První miminko se jme-
nuje Kryštof Fasora. Maminka pracu-
je jako chemik operátor a s partnerem 
Edou žijí v obvodu Ostrava-Jih.  MS



Městské zastupitelstvo rozhodlo 
o poskytnutí dotací v oblasti sportu 
o celkové výši 132,7 milionu korun. 
Peníze budou rozděleny mezi 172 pro-
jektů v oblastech tělovýchovy a spor-
tu, významných sportovních akcí 
i podpory významných sportovních 
klubů. U celkové částky došlo k navý-
šení o 20 %.

Došlo také ke změně v dotačním 

programu „podpora tělovýchovy 
a sportu“. Ten výrazně sníží admini-
strativní zátěž pro jednotlivé žadatele. 
Zatímco dříve byl rozdělen na šest 
samostatných položek, nyní se dota-
ce v případě pořádání sportovní akce 
smrskne do jedné až dvou žádostí. 
Právě pro tento dotační program Os-
trava na rok 2022 vyčlenila bezmála 
32 milionů korun. Dosáhne na ně 

téměř stovka klubů, v nichž sportuje 
asi 14 000 dětí. Tyto dotace jsou roz-
dělovány plošně na základě kapitač-
ní platby. Nehledě na druh sportu či  
velikost klubu, přispívá město na  
každého malého sportovce částkou 
4600 korun ročně.

V oblasti vrcholového sportu rov-
něž došlo ke změnám. Kluby jsou 
hodnoceny stejně podle sportů, jež 

reprezentují. Lhostejno, zda se jedná 
o tým ženský, nebo mužský. Pro tyto 
kluby navíc město připravilo podporu 
marketingové strategie a pomoc se 
získáváním sponzorů. Vrcholové klu-
by byly podpořeny částkou přibližně 
92 milionů korun.

Dotační podpora se týká rovněž 
celoroční činnosti sportovních klubů 
od klasických disciplín až po ty méně 
obvyklé, jako třeba lukostřelba. Ze 
sportovních akcí to pak budou turna-
je snad ve všech sportech, jaké si lze 
představit. Mezinárodním parahoke-
jovým pohárem počínaje a Ostrava 
Judo Open konče. Na 47 takových 
akcí zamířilo zhruba 9 milionů korun.

„Jsme rádi, že můžeme být part-
nerem různorodých aktivit v oblas-
ti sportu na území města. Jedním 
z negativních důsledků pandemie je 
rovněž menší zájem dětí sportovat 
a vyhledávat pohyb, je proto nezbyt-
né nabídnout jim dostupné sportovní 
vyžití, vést je ke zdravému životnímu 
stylu a dostatečně je motivovat. Vě-
řím, že tento nový systém s jasnými 
pravidly prospěje klubům a motivuje 
i je získávat více dětí pro sport a po-
hyb,“ konstatovala náměstkyně pri-
mátora Andrea Hoffmannová.

Na projekty v oblasti infrastruktury, 
tedy udržování kvalitních technických 
podmínek sportovišť, je alokováno až 
6 milionů korun. MS

Do 2. ročníku Ostravských spor-
tovních her se loni aktivně zapojilo 
bezmála 5000 žáků z 29 ostravských 
základních škol. Jejich aktuální důle-
žitost spočívá zejména ve snaze při-
mět děti po vynucené koronavirové 

pauze ke sportovním aktivitám. Přes-
tože původní plán počítal s fyzickým 
setkáváním účastníků a vzájemným 
soutěžením, hry nakonec, vzhledem  
k epidemické situaci, proběhly dis-
tančně. Pokud okolnosti ve druhém 

pololetí školního roku dovolí, lze za-
tím předpokládat i možnost obvyklé-
ho průběhu obvodních a okresních 
kol soutěže.

Distanční forma her je uskuteč-
ňována prostřednictvím výzev, které 
žáci plní v hodinách tělocviku. Cílem 
je provedení určité disciplíny co nej-
větším počtem dětí ve škole. Zapoje-
ny jsou přitom všechny třídy od 1. až 
do 9. ročníku. Disciplínami prvního 
pololetí byl běh a šplh, v druhém 
pololetí dojde na skok přes švihadlo 
a basketbalový driblink.

Děti byly k pohybu motivovány 
rovněž prostřednictvím videí českých 
reprezentantů na sociálních sítích 
škol. Ambasadory druhého ročníku 
Ostravských sportovních her se stali 
Tereza Švábíková, badmintonistka 
z B.O.CHANCE OSTRAVA, a Roman 
Procházka z Klubu plaveckých sportů 
v Ostravě.

„Když mi sdělili, že budu amba-
sadorkou Ostravských sportovních 
her, měla jsem velkou radost. Celko-
vě jsem ráda, že něco takového v Os-
travě existuje. Bylo pro mě úžasné, 
když jsem viděla, kolik lidí sdílí má 
sportovní videa, kolik se jich různým 

způsobem zapojuje,“ sdělila Tereza 
Švábíková.

Spokojenost neskrýval ani Ro-
man Procházka: „Jsem velký srdcař 
a musím říci, že být ambasadorem 
je pro mě opravdu čest. Rád bych 
poděkoval Ostravě i svému klubu. 
Přivádět děti ke sportu je velmi dů-
ležité. Sport totiž není „jen“ o tom, že 
se hýbete. Naučíte se také pokoře, tr-
pělivosti, disciplinovanosti. Lépe po-
rozumíte lidem a začnete si jich více 
vážit. Díky sportu jsem vlastně tako-
vým člověkem, jakým dnes jsem.“

Ostravské sportovní hry jsou spo-
lečným projektem Ostravy a Okresní 
rady Asociace školních sportovních 
klubů České republiky.

„Vyhodnocení her proběhne 
v červnu, kdy oceníme 10 nejlepších 
škol a 15 nejlepších žáků každé z nich. 
Každý žák, který se zapojí do Ostrav-
ských sportovních her, získá drobné 
ocenění. Statutární město Ostrava 
se na realizaci projektu podílí jak 
spoluorganizací, tak financováním 
odměn či právě propagací sportu,“ 
uzavřela Andrea Hoffmannová,  
náměstkyně primátora pro školství 
a sport. MS

Ostravské sportovní 
hry vrátily pohyb 
do škol

Na sport jde více peněz, 
žádat o ně je snazší

Vysoká škola báňská – Technická 
univerzita Ostrava přišla s koncep-
tem, který v naší zemi nemá obdoby. 
V zimním semestru otevřela svou Ju-
nior univerzitu, která je určena pro 
dětí od prvních tříd základních škol 
až po maturanty. Nejedná se přitom 
o jednoroční kurz, nýbrž systém ne-
formálního vzdělávání. Každý zá-
jemce v něm může studovat po celou 

dobu své školní docházky.
Junior univerzita nabízí kroužky, 

přednášky, workshopy, expedice, 
mentoring nebo vědecké projekty 
z oblasti techniky, přírodních věd 
a ekonomie. Studující tak poznají ce-
lou řadu oborů a prohloubí své zna-
losti v těch, které je baví. Ke studiu 
Junior univerzity se navíc každý může 
přihlásit i v průběhu roku.

Obsah studia si studenti upraví 
podle svého zájmu, potřeb, časových 
možností a znalostí. Zájemci se mo-
hou zaregistrovat na webu a poté si 
sami volí programy i jejich četnost. Za 
splněné programy budou sbírat body 
a dílčí odměny. Jejich vyhodnocení 
proběhne každoročně na slavnostních 
promocích. Podle počtu bodů získají 
studenti tituly a další dílčí hodnocení 

jako jsou odznaky a diplomy odbor-
nosti.

Junior univerzita je součástí pro-
jektu „Zlepši si techniku“. Ten po-
pularizuje technické, přírodovědné 
a ekonomické obory. VŠB–TUO 
v jeho rámci spolupracuje s mnoha 
základními i středními školami. MS

Cenu převzala náměstkyně primátora Andrea Hoffmannová

Stříbrná EDUína 
za školský projekt 
míří do Ostravy

Junior univerzita vítá 
prvňáčky i maturanty

Z rozpočtu Statutárního města  
Ostravy bylo na realizaci individuální-
ho a skupinového doučování poskyt-
nuto celkem 1 117 000 korun. Magis-
trát tak letos pomohl žákům v rámci 
povinné školní docházky a zároveň 
přispěl ke zmírnění nerovností ve 
vzdělání během pandemie.

Projekt Doučování žáků a letní pří-
městské kempy v Ostravě se zaměřil 
na propojení formálního a neformál-
ního vzdělávání formou individuální-
ho či skupinového doučování a konání 
příměstských táborů realizovaných 
základními školami, neziskovými or-
ganizacemi, středisky volného času 
a domem dětí a mládeže.

Ostrava rovněž prostřednictvím 
projektu MAP ORP Ostrava II finan-
covala projektové dny v Zoo Ostrava 
a Planetáriu Ostrava a také ve Světě 

techniky v DOV, které školy a SVČ vy-
užily v rámci letních kempů.

Díky projektu bylo podpořeno více 
než 930 žáků, kteří zvládli látku ve ško-
le dohnat a nemuseli opakovat ročník.

Město projekt přihlásilo do soutěže 
o cenu EDUína udělovanou za inova-
ce ve vzdělávání. Jejím záměrem je 
představit zajímavé projekty v českém 
formálním i neformálním vzdělávání, 
přinášející inspirativní změny. Letos 
se soutěž zaměřila na problematiku 
nerovností ve vzdělávání a jejich kom-
penzaci v období pandemie. Projekt 
Doučování žáků a letní příměstské 
kempy postoupil mezi 10 finalistů 
z celkem 43 přihlášených projektů 
a získal stříbrnou medaili na vyhlášení 
vítězů EDUína, konaném 1. 12. 2021. 
MS

  VŠB - TUO

  Lukáš Kaboň

Ambasadoři her Tereza Švábíková a Roman Procházka
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Ještě před vznikem Pro-
tektorátu Čechy a Morava 
se z iniciativy vládních míst, 
které musely řešit náhlý vze-
stup nezaměstnanosti způso-
bený velkým přílivem českých 
uprchlíků z území zabraných 
na podzim 1938, objevily 
v Československu první ná-
znaky organizovaného pracov-
ního nasazení.

Již tehdy se o nezaměstnané 
začalo zajímat Německo, které 
se potýkalo s nedostatkem pracovních sil. Zpočátku 
dobrovolný nábor se po 15. březnu 1939 s postup-
ným utužováním poměrů, stupňováním výroby pro 
válečné účely a konečně vyhlášením mobilizace 
všech pracovních sil na počátku roku 1943 v rámci 
tzv. totálního válečného úsilí proměnil v přísně ří-
zený systém, do nějž byly plošně zařazovány stále 
mladší ročníky příslušníků protektorátu, kteří byli 
přikazováni na práci v říši i doma.

Úlohu represivní složky plnily v tomto propra-
covaném systému nuceného pracovního nasazení 
mimo jiné také pracovně výchovné tábory, které 
vznikaly podle říšskoněmeckého vzoru a byly urče-
ny pro ty osoby, které nějakým způsobem porušily 
pracovní smlouvu a morálku, ať se jednalo o opa-
kované neomluvené zameškávání směn, úmyslné 
zpomalování práce, nebo odmítání práce přesčas, 
a také pro protektorátní občany, kteří z místa při-
kázaného pracovního nasazení utekli nebo se na-
sazení vyhýbali.

Situace na Ostravsku byla do jisté míry specific-
ká. Vysoká koncentrace těžkého průmyslu a dolů 
vyžadovala stále nové pracovní síly, což se záhy 

projevilo nárůstem po-
čtu útěků, fingovaných 
úrazů a neomluvených 
směn. Z iniciativy po-
licejního ředitelství 
v Moravské Ostra-
vě byl proto po řadě 
jednání se zástupci 
místních podniků ote-
vřen již v dubnu 1942 
v Přívoze vůbec první 
pracovně výchovný 
tábor na území pro-

tektorátu. Nacházel se v areálu ubytovacího tábora 
pro stavební dělníky Severní dráhy Ferdinandovy 
na Cihelní ulici. Kvůli nedostatku místa došlo v lis-
topadu ke zřízení tábora ve Vítkovicích a na konci 
dubna 1943 tábora v Kunčicích, který patřil k nej-
větším táborům v protektorátu.

Pobyt v táboře neměl být primárně trestem, ale 
výchovným prostředkem, který měl přivést cho-
vance „v duchu pospolitosti ke spořádané práci, 
pořádku a kázni“. Životní podmínky se zpočátku 
daly snést. Ostraha tábora v Přívoze nebyla velká, 
vězni si často podle libosti vyřizovali soukromé zá-
ležitosti, aniž by někdo jejich nepřítomnost zazna-
menal. Poté, co přešly všechny pracovně výchovné 
tábory v protektorátu pod správu Generálního ve-
litele neuniformované protektorátní policie v Praze 
a v čele táborů stál vždy nižší úředník gestapa, se 
podmínky znatelně zhoršily. Během pobytu, který 
mohl trvat 14 až 84 dní, pracovali vězni v místních 
průmyslových závodech za odměnu, která pokryla 
pouze nákup běžných denních potřeb v táborové 
prodejně. Pracovalo se šest dní v týdnu, 10 či spí-
še 14 hodin denně. Vězni dostávali najíst třikrát  

denně, ale jídlo bylo naprosto nedostatečné, ob-
zvláště poté, co ztratili nárok na potravinové pří-
davky pro těžce pracující, a kdy část úředně sta-
novených přídělů podle všeho putovala na stůl 
velitele. Především v táboře v Kunčicích převyšoval 
často počet internovaných jeho kapacitu, takže do-
držování tělesné očisty přesně stanovené domácím 
řádem – alespoň jednou denně si museli vězni mýt 
obličej, krk, ruce, vyčistit zuby, upravit vlasy a vou-
sy, večer si umýt nohy a nejméně dvakrát měsíčně 
se vykoupat v teplé vodě – bylo nemožné. Panoval 
zde zmatek, šířily se vši a štěnice.

Přestože režim v českých pracovně výchovných 
táborech se nedal s krutostí režimu v táborech na 
území říše srovnávat, někteří dozorci z řad českých 
četníků zneužívali svého postavení k šikanování 
vězňů především pro nedostatečné pracovní výko-
ny. Nezřídka se týraní vězni uchylovali k tomu, že si 
záměrně způsobovali menší zranění, aby se vyhnuli 
práci a šikaně četníků. Běžné bylo potírání zranění 
roztokem vápna nebo česnekem a solí, úmyslné lá-
mání prstů apod. Časté byly také útěky z táborů, ke 
kterým využívali vězni většinou doby, kdy se stří-
daly směny, převozu do tábora nebo dovolených. 
Někteří se pokusili o útěk opakovaně, těm však 
hrozilo reálné nebezpečí odeslání do koncentrač-
ního tábora.

Pracovně výchovnými tábory na území Ostravy 
určenými pro muže prošlo za celou dobu jejich exi-
stence více než 13 000 osob. Nejdéle byl v provozu 
tábor v Kunčicích, kam přišly poslední čtyři osoby 
ještě 17. dubna 1945. O několik dní později byl tá-
bor zrušen.

Šárka Glombíčková

Pracovně výchovné tábory na území 
Ostravy v době nacistické okupace

Loni proběhl už 11. ročník akce 
Dobrovolník roku. Ta už tradičně 
připomíná význam dobrovolnic-
kých center zabývajících se sociál-
ní oblastí a oceňuje ty jednotlivce, 
kteří v nich působí. Ostrava je záro-
veň jedním z mála měst, která dob-
rovolníky veřejně odměňují vlastní 
cenou. Titul Dobrovolník roku je 
udělován u příležitosti Mezinárod-
ního dne dobrovolníků.

Zbyněk Pražák, náměstek primá-
tora pro prevenci kriminality, vol-
ný čas, sociální věci, zdravotnictví 

a kulturu, si činnosti dobrovolníků 
považuje: „Prostřednictvím vý-
znamné akce Dobrovolník roku 
usilujeme o zviditelnění působení 
dobrovolníků v Ostravě a zvýšení 
informovanosti o dobrovolnictví 
mezi občany města, mezi poskyto-
vateli sociálních služeb a odbornou 
veřejností a současně chceme touto 
formou slavnostně poděkovat dob-
rovolníkům za jejich činnost.“

V moravskoslezské metropoli 
působí celkem 10 dobrovolnic-
kých center, z nichž 8 nominovalo 

jednoho dobrovolníka. Ten poslé-
ze převzal cenu z rukou náměstka 
primátora Zbyňka Pražáka. Podoba 
loňského ročníku byla kvůli epide-
mické situaci jiná než obvykle. Jed-
notliví dobrovolníci převzali cenu 
přímo ve svých centrech, nikoliv na 
ostravské radnici, jak bývá zvykem.

Ostrava v loňském roce podpo-
řila v dotační oblasti Sociální péče 
aktivitu Dobrovolnictví částkou 
1 493 000 Kč. V 10 dobrovolnic-
kých centrech pomáhá dobré věci 
přibližně 1200 dobrovolníků. MS

V hodnocení státních úřadů, in-
stitucí a organizací, kterých se týká 
Zákon o registru smluv, Městská 
nemocnice Ostrava znovu vylepši-
la svou známku z předchozích let. 
K-Index každoročně hodnotí kolem 
tisícovky organizací, a přispívá tak 
k transparentnosti nakládání se 
státními prostředky.

Softwarový nástroj Hlídače státu 

na základě otevřených dat z Regist-
ru smluv analyzuje transparentnost 
úřadů a jejich hospodaření s veřej-
nými prostředky.

Ze 101 sledovaných nemocnic na 
území celé ČR skončila Městská ne-
mocnice Ostrava čtvrtá. V žebříčku 
stovky všech nejlepších sledova-
ných subjektů pak obsadila 17. mís-
to. Tyto výsledky se promítají do 

zlepšeného hospodaření nemocni-
ce, které její vedení plánuje i nadále 
zdokonalovat.

Výše zmíněný K-Index hodnotí 
úřady, instituce a organizace, kte-
ré uzavřely v daném roce se sou-
kromými subjekty minimálně 60 
smluv nebo jejich hodnota převy-
šuje 48 milionů korun. Slouží jako 
srovnávací a hodnoticí nástroj, kte-

rý má za cíl zlepšit a kultivovat cho-
vání státních institucí. 

Známka udělená ostravské měst-
ské nemocnici se v K-Indexu kaž-
dým rokem pravidelně zlepšuje.

Hodnocení, jak úřad nebo or-
ganizace hospodaří a v jaké míře 
poskytuje co nejmenší prostor pro 
riziko korupčního jednání, je zve-
řejněné na www.hlidacstatu.cz/

Ostrava zná 
Dobrovolníky roku 2021

Městská nemocnice  
hospodaří nejprůhledněji  
ze všech nemocnic v kraji

 Jiří Zerzoň

Plán pracovně výchovného tábora 

v Kunčicích (Zdroj: Národní archiv)
Ložnice příslušníků pracovně výchovného tábora 

ve Vítkovicích (Zdroj: Národní archiv)

 Výdejna jídla pracovně 

výchovného tábora ve Vítkovi‑

cích (Zdroj: Národní archiv)

Z důvodu plánované odstávky 
elektronického systému spisové služ-
by dojde v období 20. až 24. 1. 2022 
k omezení některých služeb poskyto-
vaných magistrátem. 

Omezení se dotkne především do-
hledávání dokumentů a nahlížení do 
spisů, ověření stavu podání v infor-
mačních systémech vybraných agend 
Odboru dopravně správních činnos-
tí, Živnostenského úřadu a některých 
ekonomických agend.

Plnohodnotná obsluha občanů 
nebude možná ani při získávání ově-
řených výpisů a vyřízení žádosti ze 
systému Czech Point. 

I přes ztížené podmínky jsou za-
městnanci magistrátu připraveni 
v maximální možné míře vyjít všem 
klientům vstříc.

Detailní informace k omezení slu-
žeb naleznete na webových strán-
kách www.ostrava.cz v aktualitách.

Příčinou odstávky jsou techno-
logické změny spojené s migrací na 
novou databázi. MS

Odstávka  
elektronické  
spisové služby 
přinese dočasná 
omezení

Zajímáte se o dění v Ostravě? Výběr zajímavých  
a aktuálních událostí teď můžete mít měsíčně  
ve svém e -mailu. K odběru newsletteru Radnice!!! 
se můžete přihlásit z titulní strany webu  
www.ostrava.cz klepnutím na banner.
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Výjimečnou publikaci vydal os-
travský Domov pro seniory Ka-
menec. Její název „Tváře a osudy“ 
předznamenává i samotný obsah. 
Kniha zobrazuje úděly i tváře té-
měř čtyř desítek jeho obyvatel. Za 
nezvyklým nápadem uchovat vzpo-
mínky a příběhy seniorů stojí ředi-
tel domova Juraj Chomič. Autor-
kou krátkých příběhů je novinářka 
Scarlett Wilková, obyvatele domova 
fotografoval Adolf Horsinka. V pří-
bězích lze nalézt osudy jednotlivých 
uživatelů, jejich životy se prolínají 

otázky existenční a vzpomínky pro-
fesní, ať už se jednalo o hornictví, či 
povolání, která již neexistují (třeba 
profese telefonistky).

Častým společným jmenovatelem 
příběhů je nejbolestivější otázka od-
chodu jejich nejbližších. Vydání kni-
hy se však obyvatelé domova nedo-
čkali všichni, jejich poselství se lze 
ale dočíst v řádcích každého z příbě-
hů. A to bylo i původně zamýšleným 
smyslem publikace, zachytit vzpo-
mínky pamětníků i pro dobu, kdy už 
tady nebudou.

Domov pro seniory Kamenec 
byl otevřen 25. října 1975 jako Do-
mov – penzion pro důchodce. Prošel 
mnohými změnami i velkou rekon-
strukcí. Bydlí v něm 197 uživatelů, 
o které se aktuálně stará 158 za-
městnanců. Průměrný věk uživatelů 
je 87 let, převažují obyvatelky, mužů 
je v domově 40. I tyto zajímavosti 
se, kromě jiného, dočtete v tomto 
zcela výjimečném knižním počinu. 
Křest knihy „Tváře a osudy“ se konal 
9. 12. 2021. MS

Poznejte tváře a osudy 
z DPS Kamenec

Ve dnech 12.–18. 12. loňského roku 
mohli fanoušci světového para hokeje 
shlédnout atraktivní zápasy turnaje 
International Para hockey Cup 2021. 
Jeho průběh byl tentokrát poněkud 
zvláštní, národní týmy Spojených států 
amerických a Kanady totiž kvůli nepří-
znivé epidemické situaci odřekly svou 
účast a do Ostravy nakonec nedorazily. 
RT Torax Aréna v Porubě tak nakonec 
hostila pět pohledných duelů mezi vý-
běry České republiky a Ruska.

Rusové přijeli v silné sestavě. Jejich 

soupiska se mohla pochlubit hned 
třinácti bronzovými medailisty z le-
tošního mistrovství světa. Domácí tak 
proti sobě měli mužstvo náležející ke 
světové špičce. Český lev bojoval sta-
tečně, ale dvouhlavý orel ho nakonec 
udolal. Naši měli obvykle velmi dobrý 
nástup, kdy zvládali s Rusy držet krok, 
hosté však bravurně zvládali přede-
vším druhé třetiny. V brance českého 
týmu čaroval gólman Martin Kudela, 
nicméně ani jeho skvělý výkon poráž-
kám nezabránil.

První zápas vyhrála „sborná“ 4:0, 
ve druhém nás dokonce převálcovala 
v poměru 8:1, ovšem české fanoušky 
alespoň rozjásal gól z hole Filipa Vese-
lého, vůbec nejmladšího hráče repre-
zentačního výběru. Třetí duel Rusové 
získali s vysokým skóre 6:0. Ani v tom 
čtvrtém nás v nejmenším nešetřili, 
přičemž zvítězili 7:1. Závěrečné utkání 
této mezistátní série pak skončilo další 
českou porážkou 0:6.

Hygienická opatření kvůli koronavi-
ru se podepsala také na divácké účasti. 

Kapacita RT Torax Arény totiž musela 
být omezena, a to na tisíc přítomných 
fanoušků. I přesto měl turnaj výbor-
nou atmosféru a lidé na tribunách si ji 
dovedli vychutnat.

Loňský International Para hockey 
Cup byl zároveň přípravou na letošní 
Zimní paralympijské hry v Pekingu. 
Doufejme, že se českým parahoke-
jistům na nich zdárně povede. Vůbec 
bychom se nezlobili, kdyby dokázali 
„sborné“ ostravské porážky oplatit. MS

Čeští parahokejisté na 
porubském ledě obstáli se ctí

 parahockey.cz

V listopadu 2021 byl Do-
mov seniorů Kamenec oce-
něn v rámci Národního pro-
gramu Česká kvalita v oblasti 
poskytování sociální služby. 
Asociace poskytovatelů so-
ciálních služeb vyhodnotila 
Domov seniorů Kamenec jako 
nejlepší v celé České republi-
ce. Mezi dosud více než sto 
dvaceti certifikovanými zaří-
zeními sociální služby v Česku 
získal v hodnocení historicky 
nejvyšší bodový výsledek. Pět 
hvězdiček se domovu přitom 
podařilo získat už dvakrát za 
sebou, a to vždy v dané době 
v bodovém rekordu. Hodno-
cení obsahuje přes tři sta kri-
térií v pěti základních oblas-
tech – ubytování, stravování, 
kultura a volný čas, part-
nerství a péče. Mám radost, 
že se můžeme chlubit tím, 
že v ostravských zařízeních 
je o naše seniory postaráno 
k jejich naprosté spokojenos-
ti ve všech směrech.“ Zbyněk 
Pražák, náměstek primátora 
pro prevenci kriminality, volný 
čas, sociální věci, zdravotnic-
tví a kulturu.

Poselství naděje  
dorazilo také na  
Novou radnici

Krátce před vánočními svátky přiví-
tal primátor Tomáš Macura skauty ze 
střediska Modrý šíp. Tak jako v před-
chozích letech přinesli skauti Ostrava-
nům Betlémské světlo do prostor Nové 
radnice a zažehli plamínek v lucerně, 
aby si obyvatelé Ostravy mohli tento 
zářící, křehký symbol Vánoc odnést 
do svých domovů. Lidem bylo světlo 
k dispozici až do Štědrého dne.

„Betlémské světlo bylo přivezeno do 
Ostravy vlakem, v sobotu jsme jej pře-
vzali na nádraží ve Svinově, abychom 
jej mohli šířit dál. Světlo bylo zažeh-
nuto v Betlémě, skauti jej lidem roz-
vážejí dál napříč Evropou,“ doplnila  
Veronika Gadulová ze skautského 

střediska Polanka nad Odrou.
Plamínek odebraný z věčného ohně 

v Betlémě cestuje letecky do Rakous-
ka, kam za ním směřují skautští kurý-
ři. Brněnští skauti ho do českých zemí 
vozí z Rakouska od roku 1990. Betlém-
ské světlo pak čtvrtou adventní sobotu 
skauti vlakovou dopravou rozvážejí do 
všech koutů země.

„Převzetí Betlémského světla od 
skautů na radnici náleží již k milým 
vánočním tradicím. Malé světýlko 
může být nadějí a přinášet radost do 
všedních starostí. Díky této tradici 
mohou lidé poselství naděje šířit dál,“ 
kvitoval ostravský primátor Tomáš 
Macura. MS

 Vladimír Pryček

 Jiří Zerzoň
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Desátého prosince 2021 ostravské 
dominanty potemněly. Most Milo-
še Sýkory, věž Nové radnice a Bolt 
Tower zhasly a zahalily se do tmy. 
Ostrava tak uctila památku obětí 
střelby ve fakultní nemocnici ze dne 
10. prosince 2019. Zároveň tímto 
způsobem vyjádřila sounáležitost 
s pozůstalými. Neštěstí před dvě-
ma lety zasáhlo do životů mnoha 
lidí, pieta je symbolickou podporou 
všem dotčeným přeživším.

Město po tragédii poskytlo po-
zůstalým a zraněným finanční dar, 
spolu s Fakultní nemocnicí Ostrava 
a Moravskoslezským krajem se po-
dílelo na vzniku pietního místa s pa-
mátníkem v prostoru před fakultní 
nemocnicí. Oběti nesmyslného zlo-
činu připomíná dílo sochaře Lukáše 
Dvorského. Jeho památník obětem 
střelby byl odhalen před Fakultní 
nemocnicí Ostrava rok po neštěstí. 
Motivem sugestivního díla je „Mrtvé 

slunce“, které tvoří jakýsi kontrastní 
protipól vůči nedaleké optimisticky 
laděné plastice „Slunce“ z dílny Vla-
dislava Gajdy.

Vražedný útok v nemocničních 
prostorách spáchal duševně naru-
šený střelec, který nelegálně drže-
nou zbraní zabil v čekárně sedm lidí 
a další dva zranil. Když kolem něj 
začala policie stahovat pomyslnou 
smyčku, dotyčný obrátil pistoli pro-
ti sobě. MS

Finanční dar ve výši 10 000 korun 
i potřeby a pamlsky pro psy za další 
3000 korun věnovali třebovickému 
městskému útulku žáci a pedago-
gové Obchodní akademie a Vyšší 
odborné školy sociální, Ostrava-
-Mariánské Hory. Sami žáci se roz-
hodli pro akci k podpoře psů, kteří 
na tomto místě aktuálně žijí. Pro-
vedení neobvyklé akce si vyžádalo 
patřičnou přípravu.

Žáci třídy 3. A připravili občerst-
vení, cukroví i další pečivo, podáva-
lo se kakao či horký jahodový džus 
se skořicí. Samotná akce k podpoře 
útulku byla naplánována na Mikulá-
še, kdy žáci v kostýmech Mikuláše, 
čerta a anděla nejen nadělovali, ale 
shromáždili i finanční pomoc.

Výjimečná aktivita nezůstala bez 
povšimnutí. Ostravský primátor 
Tomáš Macura školu navštívil a za-
pojeným žákům i učitelům žáků po-
děkoval. „Lidé se v předvánočním 
období sice podílí na charitě, nicmé-
ně podpora zvířat není samozřejmá. 
V naší domácnosti spokojeně žijí již 
čtyři útulková zvířata, o problémech 
opuštěných psů a koček proto něco 
vím. O to větší respekt mám k vaše-
mu nápadu, potěšilo mě, že jste si 
vybrali právě podporu opuštěných 
zvířat, a to dokonce dosti nezvyklou, 
neomezili jste se ‚pouze‘ na finanční 
sbírku, ale každý z vás svým způso-
bem pomohl, zapojil se a výsledkem 
je promyšlený sociální projekt. Spo-
lu se Zoologickou zahradou a bota-
nickým parkem Ostrava jsme pro 
vás připravili možnost zvláštní ná-
vštěvy, kdy se budete moci podívat 
i tam, kam běžně návštěvník nena-
hlédne, a poznáte i další možnosti 
ochrany zvířat,“ uvedl při debatě se 
žáky.

Zájemci, kteří uvažují o tom, 
že poskytnou domov některému 
z útulkových psů, naleznou aktuální 
informace útulku v odkazu https://
utulek.ostrava.cz/index.php/nabid-
ka-psu/?pagenum=1. MS

Studenti 
pomohli 
psímu útulku 
v Třebovicích

Od tragické 
střelby 
ve Fakultní 
nemocnici 
Ostrava 
uplynuly 
dva roky

 Lukáš Kaboň
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